



القطاع الاجتماعي
إدارة شؤون اللاجئين
والمغتربين والهجرة

مداخلة جامعة الدول العربية
في
المنتدى العالمي الاول للاجئين
17-18 ديسمبر 2019 - جنيف

الجلسة العامة
"تقاسم الأعباء والمسؤوليات"

وزير مفوض/ ايناس الفرجاني
مديرة إدارة شؤون اللاجئين
والمغتربين والهجرة

اصحاب المعالي،

السيدات والسادة،

يسعدني ويشرفني أن أمثل جامعة الدول العربية اليوم وأن أنقل اليكم تحيات معالي الامين العام السيد/ احمد أبو الغيط في هذا الحدث الهام والذي يعطى زخماً نحو تحقيق اهداف الاتفاق العالمي بشأن اللاجئين، ويُعد فرصة حقيقية للدول وكافة اصحاب المصلحة من أجل تقديم مساعدات ومساهمات تعود بفوائد ملموسة على اللاجئين والمجتمعات المضيفة، ولتبادل الممارسات الجيدة المبتكرة بين مختلف الاقاليم والتي من شأنها تغيير حياة اللاجئين والمجتمعات المضيفة لهم إلى الافضل.

السيدات والسادة

تشهد المنطقة العربية تزايداً غير مسبوقاً في اعدد اللاجئين منذ عام 2011، حيث انه وفقاً لبيانات الامم المتحدة، بمنصف عام 2018، كانت المنطقة منشأ لأكثر من 8.7 مليون لاجئ وتستضيف المنطقة وحدها ما يقرب من نصف إجمالي اللاجئين على مستوى العالم (بما في ذلك 5.4 مليون لاجئ فلسطيني في مناطق عمل الأونروا). ويعتبر الصراع في سوريا أكبر مُصدّر للاجئين في العالم (5.6 مليون لاجئ).

واستجابة لهذه المستجدات، استحدثت جامعة الدول العربية آليات لتعزيز التعاون والتنسيق بين الدول الأعضاء بها وايضاً بينها وبين المنظمات الدولية والإقليمية ذات الصلة. ففي عام 2014، أنشئت الجامعة عملية التشاور العربية الاقليمية حول الهجرة واللجوء بهدف تعزيز التعاون والحوار بين الدول الاعضاء، والعمل على فهم أكثر عمقاً لقضايا الهجرة واللجوء بالمنطقة العربية. وانشئت مجموعة العمل المعنية بالهجرة الدولية في المنطقة العربية عام 2013 برئاسة مشتركة بينها وبين اللجنة الاقتصادية والاجتماعية لغربي آسيا (الاسكوا)، والمنظمة الدولية للهجرة وعضوية 16 وكالة من وكالات الأمم المتحدة المتخصصة من بينها المفوضية السامية للأمم المتحدة لشؤون اللاجئين. كما انشئت ايضاً اللجنة العربية الافريقية المعنية بالهجرة عام 2013 بناء على قرار اصدرته القمة العربية الافريقية الثالثة التي عقدت بالكويت. بالإضافة إلى ذلك، بادرت الجامعة باقتراح تشكيل فريق عمل معني بالهجرة الدولية بينها وبين الاتحاد الأوروبي من أجل تعزيز التعاون بين الجانبين في هذا المجال.

وتقوم جامعة الدول العربية بتعزيز التعاون والتنسيق مع المنظمات الدولية المعنية ومنظمات الإغاثة الدولية من أجل المساعدة في توفير الحماية للاجئين بما فيهم النساء والاطفال والشباب، وضمان توفير الخدمات والمعونات والمساعدات الإنسانية اللازمة لهم. فقد عكفت بأجهزتها المختلفة على اتخاذ مجموعة من التدابير والإجراءات وإصدار القرارات التي تدعم ذلك من أهمها:

- إصدار عدة قرارات وبيانات من **مجلس الجامعة** بمستوياته الثلاث (المندوبين الدائمين- الوزاري - القمة) والمجالس الوزارية المتخصصة بشأن الأزمات في المنطقة العربية والأوضاع الإنسانية للاجئين والنازحين جراء هذه الأزمات وتقديم المساعدات الضرورية لهم. بالإضافة إلى صدور عدة قرارات بشأن أوضاع اللاجئين الفلسطينيين وحقهم في العودة.
- التعاون مع الدول الأعضاء ومع مفوضية شؤون اللاجئين بخصوص **الاتفاقية العربية لتنظيم أوضاع اللاجئين** وهي حالياً في مراحل الاعتماد.
- اطلاق "**الاستراتيجية العربية لحماية الأطفال في وضع اللجوء والنزوح**" بالتعاون مع مفوضية شؤون اللاجئين في نوفمبر 2019 والتي تم اعتمادها بقرار صادر عن القمة العربية التنموية: الاقتصادية والاجتماعية في دورتها الرابعة في يناير 2019.
- اعتماد الاستراتيجية العربية بشأن **إتاحة خدمات الصحة العامة في سياق اللجوء والنزوح في المنطقة العربية** من قبل مجلس وزراء الصحة العرب في فبراير 2019.
- تنظيم عدد من **الزيارات الميدانية لمخيمات اللاجئين** في دول الجوار السوري كان آخرها زيارة إلى المملكة الاردنية الهاشمية في الشهر الماضي (نوفمبر 2019) للوقوف على ورصد احتياجات اللاجئين العرب في المخيمات والمجتمع المحلي وألويات دعم الدولة المُستضيفة في هذا الجانب، وتقديم تقارير تقييمية الى المجالس الوزارية المتخصصة تعكس الواقع على الارض لحشد الموارد لتلبية هذه الاحتياجات.
- كما تقوم مبعوثة الامين العام لجامعة الدول العربية لشؤون الإغاثة الانسانية بإجراء الاتصالات والمشاورات وعقد اللقاءات مع المسؤولين في الدول والجهات المانحة لاستقطاب الدعم المالي اللازم في مجال الإغاثة الإنسانية.

السيدات والسادة،

ستقوم جامعة الدول العربية ببذل أقصى جهد لدعم الاتفاق العالمي بشأن اللاجئين، وستعمل على تقديم مختلف اشكال الدعم لدولها الاعضاء لاتخاذ خطوات فعالة نحو تطبيقه وتحقيق اهدافه. وستقوم بالتعاون مع المفوضية السامية للأمم المتحدة لشؤون اللاجئين بمتابعة التقدم المحرز في تنفيذ الاتفاق على المستوى الإقليمي، و لرفع النتائج إلى الاجتماعات رفيعة المستوى التي ستُعقد مرة كل سنتين بهدف اجراء "استعراض منتصف المدة" والتي ستعقد أول اجتماعاتها في عام 2021، وإلى المنتدى العالمي للاجئين الذي سيعقد على المستوى الوزاري كل اربع سنوات والذي يجمعنا اليوم اول دوراته.

وإنني في ختام كلمتي، أجدد التزام جامعة الدول العربية بالعمل مع الدول الأعضاء والمنظمات الدولية والإقليمية والجهات الوطنية وكافة الشركاء للعمل على تحسين أوضاع اللاجئين والنازحين وتخفيف العبء عن الدول والمجتمعات المضيفة. وندعو إلى تعزيز المساعدات الانمائية طويلة الأجل الداعمة للاقتصاد وخطط التنمية الوطنية في الدول المستضيفة للاجئين وإلى تضافر الجهود الدولية للتعامل مع أزمة اللاجئين والنازحين.



Social Sector
Refugees, Expatriates
and Migration Affairs
Department

League of Arab States' Intervention
To
Global Refugee Forum
17-18 December 2019- Geneva

Plenary session
“Burden and Responsibility Sharing”

Minister plenipotentiary/ Enas El Fergany
Director of Refugees, Expatriates
and Migration Affairs Department

**Excellency's,
Ladies and Gentlemen,**

I am pleased and honored to represent the League of Arab States and to convey to you the greetings of H.E Secretary-General Mr. Ahmed Aboul Gheit in this important event, that provides opportunity towards achieving the goals of the Global Compact on Refugees, and is a real chance for countries and all stakeholders to provide assistance and contributions that bring tangible benefits to refugees and host communities, and to exchange innovative good practices between different regions that will change the lives of refugees and their host communities for the better.

Ladies and Gentlemen,

The Arab region has witnessed an unprecedented increase in the number of refugees since 2011, according to United Nations data; as of mid-2018, the region was the origin of more than 8.7 million refugee and the Arab region alone hosts nearly half of all refugees worldwide (including 5.4 million Palestinian refugee in UNRWA's areas of operation). Also the conflict in Syria is considered the largest source of refugees in the world (5.6 million refugee).

In response to these developments, the League of Arab States has developed mechanisms to enhance cooperation and coordination among its member states as well as between them and the relevant international and regional organizations. In 2014, the League of Arab States established the **Arab Regional Consultative Process on Migration and Refugees Affairs** with the aim of enhancing cooperation and dialogue between its member states, and working on a / better understanding of migration and refugee issues in the Arab region. Also, **The Working Group on International Migration in the Arab Region** was established in 2013 under the joint chairmanship of the League of Arab States, the Economic and Social Commission for Western Asia (ESCWA), and the International Organization for Migration (IOM) with the membership of 16 specialized UN agencies including the United Nations High Commissioner for Refugees. Also, the **Africa-Arab Committee on Migration** was established in 2013 based on a resolution adopted by the third Arab-African Summit held in Kuwait. In addition, the League of Arab States initiated a proposal to form a **Working Group on International Migration with the European Union** in order to enhance cooperation in this field between the two entities.

The League of Arab States strengthen its cooperation and is coordination with relevant international organizations and international relief organizations in order to assist in providing protection to refugees, including women, children, and youth; and to ensure the provision of the necessary services, aid and humanitarian assistance to them. Through its various mechanisms, it takes measures, procedures and issue resolutions that support refugees, the most important of which are:

- Issuing several resolutions and statements from the **League of Arab States Council** at all its three levels (permanent representatives - ministerial - summit) and the specialized ministerial councils on crises in the Arab region and the humanitarian conditions of refugees and displaced persons as a result of these crises, in addition to

providing the necessary assistance to them. As well as issuing numerous resolutions regarding the conditions of the Palestinian refugees and their right to return.

- Cooperating with member states and UNHCR on the **Arab Convention on Regulating Status of Refugees**, which is currently in its approval stage.
- Launching the "**Arab strategy for the Protection of Refugee and Displaced Children in Arab Countries**" in cooperation with UNHCR in November 2019, which was adopted in the 4th Arab Economic And Social Development Summit in January 2019.
- Adopting the "**Arab Strategy on Access to Public Health Asylum and Displacement in the Arab region**" by the Arab Health Ministers Council in February 2019.
- Organizing a number of field visits to refugee camps in the neighboring countries to Syria, the last of which was a visit to the Hashemite Kingdom of Jordan in November 2019 to identify the needs of Arab refugees in the camps and the local communities as well as the priorities needed to support host countries in this aspect, and provide assessment reports to the specialized ministerial councils to mobilize resources to meet those needs.
- The envoy of the Secretary-General of the League of Arab States for Humanitarian Relief also communicates, consults and holds meetings with countries officials and donors to attract the necessary financial support in the field of humanitarian relief.

Ladies and Gentlemen,

The League of Arab States will exert all possible efforts to support the Global Compact on Refugees, and will work to provide support to its member states to take effective steps towards its implementation and achieving its goals. And will follow up on progress made in implementing the Global Compact at the regional level in cooperation with the United Nations High Commissioner for Refugees, to submit the results to the high-level official's meetings will take place between forums which will hold its first meeting in 2021, and to the Global Refugee Forum that will be held at the ministerial level every four years, which brings us together today during its first round.

In conclusion, I renew the commitment of the League of Arab States to work with its Member States, international and regional organizations, national bodies and all its partners to work on improving the conditions of refugees and displaced persons and reduce the burden on host countries and societies. We call for the reinforcement of long-term development aid to support the economy and national development plans in the countries hosting refugees and for the collective international efforts to deal with the refugee and displacement crises.